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ОБЩАЯ ХАРАКТЕРИСТИКА РАБОТЫ 
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РЕЧИ, ЗАДАЧИ РЕЧИ, СФЕРЫ ПРИМЕНЕНИЯ, КОММУНИКАТИВНАЯ КОМПЕТЕНЦИЯ, 

РЕЦЕПТИВНЫЕ И ПРОДУКТИВНЫЕ ВИДЫ РЕЧЕВОЙ ДЕЯТЕЛЬНОСТИ. 

Цель данной работы – определить лингвистические, 

лингводидактические основы и практические аспекты совершенствования 

коммуникативной компетенции китайских студентов-филологов (на 

материале научных текстов). 

Для выполнения поставленной цели необходимо решить следующие 

задачи: 

рассмотреть становление и содержание понятия коммуникативная 

компетенция (в аспекте значимости для совершенствования у китайских 

студентов при обучении русскому языку), 

охарактеризовать задачи, сферы применения, жанры научного стиля 

речи, 

выявить языковые средства научного стиля речи, 

проанализировать подходы к организации обучения, методы-

направления, общеметодические принципы, 

разработать комплекс упражнений для совершенствования 

коммуникативной компетенции китайских студентов-филологов (на материале 

научных текстов) в рецептивных и продуктивных видах речевой деятельности. 

Объект исследования – лингвистические и лингводидактические 

основы процесса обучения РКИ. 

Предмет исследования – лингвистические и лингводидактические 

предпосылки совершенствования коммуникативной компетенции китайских 

студентов-филологов при обучении русскому языку на материале научных 

текстов. 

Научная новизна данной работы заключается в том, что в ней 

предпринята попытка комплексного изучения потенциала научных текстов 

русского языка для формирования коммуникативной компетенции у 

китайских студентов-филологов. 

Теоретическая значимость заключается в развитии лингвистических 

и лингводидактических основ формирования коммуникативной компетенции 

у китайских студентов-филологов при изучении ИЯ на материале научных 

текстов, а также в разработке и применении совокупности критериев 

сформированности коммуникативной компетенции.  

Практическая значимость исследования. Выявленные 

лингводидактические условия повышают эффективность совершенствования 

коммуникативной компетенции у студентов при изучении ИЯ и влияют на 

успешность процесса их обучения.  

Структура работы. Работа состоит из введения, двух глав, 

заключения, библиографического списка (47 позиций). Общий объем 

диссертации – 66 с., объем основного текста – 61 с.   

 



ABSTRACT 

Key words: SCIENTIFIC STYLE, SCIENTIFIC STYLE MEANS, SPEECH GENRES, 

SPEECH TASKS, FIELDS OF APPLICATION, COMMUNICATIVE COMPETENCE, RECEPTIVE 

AND PRODUCTIVE TYPES OF SPEECH ACTIVITY. 

The purpose of this work is to study the linguistic, linguodidactic 

foundations and practical aspects of the process of improving the communicative 

competence of Chinese philology students (based on scientific texts).  

To achieve this goal it is necessary to solve the following tasks: 

to consider the formation of the concept of communicative competence, 

to describe the communicative skills formed by Chinese philological 

students in teaching the Russian language, 

to describe the tasks, scope, genres of scientific style of speech, 

to identify the linguistic means of scientific style of speech, 

to analyze approaches to the organization of training, methods-directions, 

general methodological principles, 

to develop a set of exercises to improve the communicative competence of 

Chinese philology students (based on scientific texts) in receptive and productive 

types of speech activity.  

The object of the study is the linguistic and linguodidactic foundations of 

the learning process of Russian language as a foreign.  

The subject of the study is the linguistic and linguodidactic preconditions of 

improvement of the communicative competence of Chinese philology students 

when teaching the Russian language on the basis of scientific texts. 

The scientific novelty of this work lies in the fact that an attempt was made 

in it to comprehensively study the potential of scientific texts of the Russian 

language for the formation of communicative competence among Chinese 

philological students. 

The theoretical significance of this work is that the linguistic and 

linguodidactic foundations of the formation of communicative competence in 

Chinese philology students when studying the foreign language on the basis of 

scientific texts, as well as in the development and application of a set of criteria for 

the formation of communicative competence are advanced. 

The practical value of the study lies in the fact that the revealed 

linguodidactic conditions increase the effectiveness of improving 

the communicative competence of students in studying the foreign language and 

affect the success of their learning process. 

The thesis structure. The work consists of an introduction, two chapters, a 

conclusion, a bibliography(47 items). The total volume of the dissertation is 66 p. 

The volume of the main text is 61 p. 
 


